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وعده ۷ساله دولت براي حمايت از توليد
روزنامه كيهان در يادداشتي به عدم اهتمام 
دولت براي حمايت از بخش توليد پرداخته  
و نوش��ت: تنها يك ماه پس از  انتخاب آقاي 
روحاني به  عنوان رئيس دولت دوازدهم، لايحه تشكيل وزارت بازرگاني 
)بخوانيد وزارت واردات( به مجلس تقديم شد؛  وزارتخانه اي كه اساس 
آن را واردات اقلام اساسي بدون توجه به توليد داخل تشكيل مي دهد. 
مخالفت سه باره مجلس نيز باعث  عقب نشيني دولت از تأسيس اين 
وزارتخانه نشد، به نحوي كه بهمن ماه سال ۹۷، جناب رئيس جمهور 
ضمن انتقاد از مجلس مجدداً  خواس��تار تس��هيل واردات با تشكيل 
وزارت بازرگاني شد. اين رويه متأسفانه تاكنون )همين دو ماه پيش( 
هم ادامه داشت و دولت در  معرفي وزير جديد صمت تعلل مي كرد و 
اين تلقي پيش آمده بود كه شايد مي خواهد مجلس با معرفي دو وزير 
براي وزارتخانه ه��اي  صنعت و معدن و بازرگان��ي موافقت كند... اگر 
دولت واقعاً دغدغه حمايت از توليد را دارد چرا با گذشت چهار ماه از 
بركناري وزير صمت هنوز اين  وزارتخانه اثرگذار در توليد وزير ندارد؟ 
آيا بلاتكليفي اين وزارتخانه آن  هم با شرايط فعلي كشور قابل توجيه 
است؟ آيا واقعاً  قحط الرجال است و دولت نمي تواند گزينه مطلوب اين 
وزارتخانه را به مجلس معرفي كند؟ به راس��تي دولت نمي داند بخش 
مهمي از  تصميمات صنعتي، معدني و بازرگاني كشور ماه هاست معطل 

امضاي وزير صمت است؟
........................................................................................................................

پشت ميزنشيني خوب است، بازديد ميداني بد!
روزنامه رسالت در سرمقاله خود در 
مورد انتق��اد اصلاح طلبان از س��فر 
قاليباف به خوزس��تان نوشته است: 
بايد از كساني كه نگران شده اند پرسيد آيا اگر مسئول قوه مقننه كه بر 
اساس قانون، ناظر بر حسن اجراي امور است، در دفتر كار خود بنشيند 
و دغدغه اي براي لمس مش��كلاتي كه زندگي مردم را س��خت كرده 
نداشته باشد، راضي مي شويد؟ بحث آنجاست كه در چند سال اخير، 
آن قدر يك معروف توسط بعضي مسئولان انجام نشده كه امروز، وقتي 
كس��ي آن را اقامه مي كند، براي بعضي ها عجيب و غيرمنتظره است. 
حال  آنكه آنچه طبيعي و مورد انتظار و مطاب��ق با وظايف نمايندگي 
است، حضور مرتب و با برنامه در ميان مردم است. انتخاب خوزستان 
به  عنوان اولين مقصد بازديد و نظارت اس��تاني، قابل  تحس��ين است. 
حضور مسئولان عالي در ميان مردم، هرچند بايد نتايج ملموسي داشته 
باش��د، اما صرف تعامل و گفت وگوي مس��تقيم مردم با مس��ئولان، 

آورده هاي زيادي دارد. 
خوزستان متأسفانه يكي از محروم ترين اس��تان هاي كشور است و از 
غني ترين مناطق اين سرزمين است، اما غنا و ثروت بزرگ تر آن، مردمان 
فهيم، مؤمن و مقاوم آن است كه در ايام دفاع مقدس و دوره هاي ديگر، 
ميهن دوس��تي، عزت و صلابت خود را به نمايش گذاش��ته اند. نجابت 
و بزرگي اين مردم، بزرگ ترين ثروت خوزس��تان اس��ت و صرف وقت 
مسئولان عالي كش��ور براي آنها، نه تنها غيرضروري و حاشيه نيست، 

بلكه وظيفه و متن مسئوليت مديران عالي كشور است. 
........................................................................................................................

مكرون در بيروت چه مي خواهد؟
روزنامه اعتماد در يادداشتي نوشت: حضور و 
نفوذ فرانسه در منطقه، در يك دهه گذشته 
به چالش كش��يده  ش��د. با توجه ب��ه جريان 
مقاومتي كه در لبنان عليه اسرائيل و عليه گروه هاي تكفيري در عراق 
و سوريه شكل گرفت، نفوذ فرانسه دچار چالش و بي اعتمادي جدي 
نسبت به عملكرد فرانسه به ويژه در سوريه و لبنان ايجاد شد. يكي از 
عوامل اصلي افزايش تنش ها و بحران در س��وريه كه هم مرز عراق و 
لبنان است، حمايت دولت فرانسه از گروه هاي تكفيري در سوريه بود 
كه نتايج فاجعه بار آن نه  تنها در سراسر سوريه، بلكه در همسايگان 
اين كشور يعني عراق و لبنان هم به  شدت احساس شد. مسيحيان 
منطقه كه از جمله متحدان اصلي فرانس��ه در خاورميانه به ويژه در 
لبنان محسوب مي شدند، يكي از اهداف اصلي خشونت ها، جنايات و 
عملي��ات تروريس��تي گروه ه��اي تكفي��ري بودند كه مس��تقيم يا 
غيرمس��تقيم از سوي فرانس��ه حمايت مي ش��د. اين رويكرد باعث 
افزايش بي اعتمادي جمعيت مسيحيان خاورميانه نسبت به پاريس 
ش��د... پاريس در ماه هاي اخير با توجه به به حاشيه رفتن گروه هاي 
تروريستي و شكس��ت خلافت داعش در عراق و سوريه، تلاش هاي 
تازه اي را براي افزايش نفوذ در منطقه آغ��از كرد. امانوئل مكرون، از 
فرصت واقع��ه فاجعه ب��ار انفج��ار مهي��ب در بندر بي��روت، كمال 
بهره برداري را كرد. فرانس��ه اولين قدرت عمده غربي بود كه به اين 
حادثه واكنش نشان داد و بلافاصله تلاش كرد با حمايت هاي سياسي 
و وعده كمك هاي مالي به لبنان، دوباره نفوذ خود را به عرصه سياسي 
اين كشور برگرداند. با توجه به چالش هاي مقابل گروه هاي سياسي 
براي تش��كيل يك دولت باثبات، مش��كلات عميق اقتصادي، فساد 
حكومتي و كاهش ارزش پول ملي در لبنان، حضور مجدد فرانسه در 
لبنان با استقبال نسبي مواجه شد و حتي جريان مقاومت لبنان هم 
در مقابل اين حضور و كمك هاي فرانس��ه ممانعت��ي نكرد. انتخاب 
مصطفي اديب، نخس��ت وزير جديد لبنان هم به نظر مي رسد كه با 

هماهنگي دولت فرانسه انجام شده  باشد. 
........................................................................................................................

مسافران خطر
روزنام��ه وطن ام��روز در بخش��ي از 
يادداشت خود نوش��ت: شايد برخي 
تص��ور مي كردند ع��زاداري با وجود 
ويروس كرونا و شرايط كنوني امكانپذير نيست اما مديريت جهادي در 
اين مقوله نش��ان داد مي ش��ود عزاداري سيد و سالار ش��هيدان را به 
بهترين ش��كل و با ش��كوه هر چه تمام تر برگزار و در عين حال تمام 
پروتكل هاي بهداشتي را رعايت كرد. رفتار عقلاني مردم در دهه اول 
محرم نش��ان داد اين دو منافاتي با يكديگر ندارند. ش��اهد بوديم در 
عزاداري هاي امسال هم مراس��مات مذهبي و اظهار ارادت به صاحت 
حضرت اباعبدالله)ع( وجود داشت و هم رعايت پروتكل ها در حد انتظار 
كارشناسان در نظر گرفته شد. اين رفتار همگاني مي تواند الگويي براي 
مديريت جهادي در موارد متعدد باش��د كه جمع بين حقين صورت 
گيرد. در ش��رايط كرونا، هموطناني كه به س��فر رفته ي��ا از اين پس 
خواهند رفت بايد از نحوه اجراي پروتكل هاي بهداش��تي و احترام به 
حق الناس كه از س��وي عزاداران حسيني رعايت ش��د، الگو گرفته و 
اينگونه نباشد كه خطري را براي سلامت سايرين به وجود بياورند. اگر 
چه اين انتظار از دولت مي رفت در صورت بحراني بودن شرايط شيوع 
كرونا، مبادي ورودي و خروجي شهرها بسته شود اما بيش از دولت، از 

مردم انتظار مي رود كه رعايت همگاني صورت گيرد. 
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نكوهش عملكرد انقلابي با تهمت فعاليت انتخاباتي

يكيازمهمترينمس�ائليكهاي�نروزهادر
برخيرس�انههاياصلاحطلبمطرحاست،
اتهامفعالیتانتخاباتيبهبرخيمس�ئولان
وسیاس�تمداراناس�ت.شايدس�ؤالجدي
اينروزهااينباش�دك�هواقعاًم�رزخدمت
وفعالی�تسیاس�يوانتخاباتيكجاس�تو
چگونهميتوانمتوجهشدمس�ئوليآيادر
پيفعالیتانتخاباتياس�تي�اخدمتگزاري
ب�رايم�ردمج�زواه�دافوياس�ت.
نكوهش رفتار انتخاباتي منطقي قوي در پش��ت 
سر خود دارد و آن هم اينكه انحراف از تخصيص 
منابع به س��مت تأمين اهداف سياسي مي تواند 
به مصيبتي براي كش��ور تبديل ش��ود و تقريباً 
تمام سطوح تصميم گيري كش��ور در خصوص 
عدم نشت فعاليت هاي زودهنگام احزاب و گروه ها 
به داخل فضاي سياس��ي كشور اتفاق نظر كامل 
دارند، با اين حال اين موضوع يك روي ديگر هم 
دارد و آن اينكه واقعاً مرز بين فعاليت انتخاباتي 
و تلاش براي رفع مش��كلات مردم چيست؟ آيا 
مي توان هر فعاليتي را براي حل مشكلات مردم 
به بهانه اينكه اين فعاليت انتخاباتي است، تخطئه 
كرد؟ معيار لازم براي تشخيص اينكه در راستاي 

فعاليت هاي سياسي است يا نه وجود دارد؟
به نظر مي رسد بايد در شرايط فعلي كه حساسيت 
فراواني نسبت به انتخابات سال 1400 ايجاد شده 
است به اين پرسش پاس��خ داده شود چراكه در 
اين صورت فضاي سياس��ي در گ��رداب تهمت 
فعاليت هاي سياس��ي غرق خواهد شد و امكان 

هيچ فعاليتي وجود نخواهد داشت. 
نبودحزبمشكلاصلياست

شايد يكي از مهم ترين دلايلي كه سبب مي شود 
فعالي��ت نهادهاي مختلف كش��ور در آس��تانه 
انتخابات ها با ش��ائبه كار سياس��ي و انتخاباتي 
خلط شود، نبود احزاب جدي و ريشه دار در كشور 
است. اساس��اً فعاليت حزبي بعد از منحل شدن 
حزب جمهوري اس��لامي به يكي از مش��كلات 
عمده سياسي كشور تبديل شده است، البته از 

آن زمان تاكنون تشكل هاي متعدد سياسي در 
كشور تشكيل ش��ده و به فعاليت پرداخته اند اما 
هيچ كدام را نمي توان با تعاريف حزبي و سياسي 
معمول در دنيا تطبيق داد، كمااينكه هم اكنون 
ده ها حزب و گروه سياس��ي مج��وز فعاليت را از 
كميسيون ماده10 احزاب دريافت كرده اند، اما 
هيچ گونه فعاليت سياسي ندارند و فقط به صورت 

اجاره اي هنگام انتخابات ها فعال مي شوند. 
در نبود وجود احزاب جدي عملًا بار فعاليت هاي 
سياسي روي ش��خصيت ها متمركز مي شود كه 
در نهادها و دس��تگاه هاي مختلف فعال هستند. 
طبيعي اس��ت كه در چنين شرايطي حلقه هاي 
تصميم گيري و فعاليت هاي سياس��ي با وظايف 
عادي آنان در هم تنيده شده و امكان تفكيك آنها 

به راحتي وجود نخواهد داشت. 
در ثاني چ��ون بحث حض��ور ش��خصيت ها در 
انتخابات ها نيز مطرح است، فعاليت هاي آنان در 
راستاي حضور در انتخابات تلقي شده و به راحتي 
در معرض شائبه سياسي كاري يا بهره برداري از 

اموال و امكانات دولتي قرار مي گيرد. 
در صورت وجود احزاب قدرتمند در داخل كشور 
تفكيك اين دو به راحت��ي امكانپذير خواهد بود، 
كمااينكه در ايالات متحده امريكا رئيس جمهور 
مستقر از يك سال پيش فعاليت انتخاباتي خود 
را آغ��از كرده اس��ت و تمام برنامه هاي سياس��ي 
وي همچون س��فرهاي انتخاباتي يا كمپين هاي 
جمع آوري آرا در چارچ��وب حزب جمهوريخواه 
انجام و به صورت طبيعي جلوي بسياري از تخلفات 
و سوءتفاهم نيز گرفته می ش��ود، البته نبايد اين 
نكته را هم فراموش كرد كه حضور شخصيت هاي 
اجرايي و سياس��ي در داخل اح��زاب نيز نبايد به 
حوزه فعاليت آنان آسيبي وارد كند، البته برخي 
اين ش��ائبه را مطرح مي كنند كه چارچوب كلي 
سياس��ت هاي نظام جمهوري اس��لامي ايران در 
مخالفت ب��ا فعاليت هاي حزبي اس��ت كه چنين 
تحليلي به هيچ عنوان با واقعيت موجود همخواني 
ندارد و موضع گيري صريح رهبر انقلاب اسلامي 

نيز بر گسترش فعاليت هاي حزبي تأكيد مي كند، 
چه اينكه ايشان خود اولين دبير حزب جمهوري 
اس��لامي بودند و س��خنان زيادي نيز بر حمايت 

ايشان از كار حزبي وجود دارد. 
رهبري در همين باره مي فرمايند: »اگر كساني در 
داخل كشور ما با اين شيوه دنبال تحزب مي روند، 
ما جلويشان را نمي گيريم. اگر كسي ادعا كند كه 
نظام جلوي تشكيل احزاب را گرفته است، يك 

دروغ واضحي گفته، چنين چيزي نيست.« 
همچنين در سياست هاي كلي انتخابات كه در 
س��ال ۹5 از سوي رهبري ابلاغ ش��ده بر ارتقای 
سطح شناخت و آگاهي و آموزش هاي عمومي و 
ترويج هنجارهاي انتخاباتي و نهادينه كردن آن 
در فرهنگ عمومي و تعيين قواعد و ضوابط رقابت 
سياسي سالم به منظور افزايش مشاركت و حضور 
آگاهانه و با نشاط مردم و كمك به انتخاب اصلح 

تأكيد شده است. 
رفتارانقلابيفراموششده

يكي از مسائلي كه سبب مي شود بحث تبليغات 
انتخاباتي با كار ويژه خلط شود، حضور مسئولان 
براي درك مش��كلات مردم و رس��يدگي به آنها 
از نزديك است. اساس��اً يكي از مهم ترين اهداف 
انقلاب اس��لامي در حوزه اجرايي نزديك كردن 
مردم به مسئولان و برداشتن فاصله بوده است، به 
گونه اي كه ساده زيستي و دوري از تجملات يكي 
از ارزش هايي بود كه در ابتداي انقلاب اسلامي به 

شدت مورد توجه مردم قرار مي گرفت. 
يك��ي از مهم تري��ن نماده��اي نزديك��ي و 
ساده زيس��تي به مردم ش��هيد رجايي بود كه با 
وجود اينكه مدت رياست جمهوري وي كمتر از 
40روز به طول انجاميد اما همين منش و روش 
زندگي وي س��بب ش��د در افكار عمومي مردم 

ايران جاودانه شود. 
اين رويه به عنوان يك ارزش در طول دهه60 نه 
به عنوان يك كار تبليغاتي بلكه به عنوان ويژگي 
عادي يك سياستمدار در جامعه نهادينه شده بود 
اما آغاز دوران سازندگي و پايان جنگ تحميلي 

همه چيز را دگرگون كرد. در اولويت قرار گرفتن 
بحث هاي اقتصادي و توجيه برخي زرق و برق ها 
به تدريج سبب شد تا سيستم بوروكراسي كشور 
از اين ارزش ها فاصله بگيرد، با وجود اين تا پايان 
دولت دهم همچنان حضور در صحنه و مشاهده 
واقعيات از نزديك و همچنين ارتباط بلاواسطه 
با مردم جزو اولويت هاي دولتمردان محس��وب 
مي شد، به عنوان مثال س��فرهاي يك هفته اي 
هاشمي رفسنجاني به استان ها و سركشي وي به 
تمام شهر ها در زمان رياست جمهوري وي شهره 

خاصه و عام بود. 
بازگشتبهدورانتشبیهمردم

بهدلفین
يكي از مهم ترين معايبي كه مي توان به دولت های 
يازدهم و دوازدهم وارد كرد، همين دور ش��دن 
مجموعه اجرايي كلان دولت از ارتباط بلاواسطه 

با مردم به خصوص در مناطق محروم بود. 
اين بي توجهي سبب شده تا اساس��اً بسياري از 
مردم در مناطق محروم احساس نوعي تبعيض 
بين خود و ساير مركزنشينان داشته باشند. اگر 
چه در طول سه سال گذش��ته برخي سفرهاي 
اس��تاني از س��وي رئيس جمهور و هيئت دولت 
صورت گرفته است اما مقايسه آن با دولت هاي 
سازندگي، اصلاحات و مهرورزي نشان مي دهد 

فاصله ها بسيار زياد است. 
حالا اگر در چنين ش��رايطي برخي مس��ئولان 
در پي بازگشت به ارزش هاي انقلابي باشند كه 
بلااس��تثنا در تمامي دولت هاي قبلي پيگيري 
مي ش��د، نبايد به آنان اتهام فعاليت انتخاباتي يا 
سياسي كاري وارد كرد. متأس��فانه در اين ميان 
نگاه حقارت آمي��ز برخي رس��انه های حزبی به 
مردم به خصوص مردم مناطق مح��روم نيز در 
اين رفتار مؤثر است. ش��ايد برخي به ياد داشته 
باشند كه در سال 85 و در ميانه سفرهاي استاني 
دولت نهم روزنامه اعتماد ملي در مقاله اي به قلم 
مس��يح علي نژاد روزنامه ن��گار ضدانقلاب فعلي 
م��ردم اس��تقبال كننده از رئيس جمهور وقت را 
به دلفين هايي تشبيه كرد كه به دنبال دريافت 

لقمه اي غذا از مربي خود هستند. 
متأسفانه امتداد اين نگاه حقارت آميز همچنان در 
رسانه هاي اصلاح طلب نيز به چشم مي خورد كه 
نشانه هاي آن را مي توان در برخي مطالب و تيترها 
مشاهده كرد. به اين ترتيب اگر مسئولي در پي 
نزديك تر شدن به مردم و شنيدن مشكلات آنان 
از نزديك اس��ت، نبايد با اتهام فعاليت انتخاباتي 

نقد شود. 
شوراينگهبانداوراصليخواهدبود

طبيعي است كه بالاخره امكان تخلف نيز در اين 
باره وجود دارد. شايد بهترين راه براي جلوگيري از 
چنين مسائلي ورود شوراي نگهبان قانون اساسي 
به صحنه است. اين شورا مي تواند اعلام كند كه 
فعاليت هاي يك سال گذشته داوطلبان انتخابات 
رياس��ت جمهوري هنگام بررس��ي صلاحيت ها  
مورد بررسي قرار خواهد گرفت و هر گونه فعاليت 
زودهنگام كه به انج��ام فعاليت هاي محوله آنان 
ضربه وارد كرده مورد بررسي قرار خواهد گرفت، 
حسن انجام اين كار اين است كه با توجه به قدرت 
شوراي نگهبان در بررس��ي صلاحيت داوطلبان 
كس��اني كه قصد حضور در انتخابات را داش��ته 
باشند، چنين مسئله ای را جدي خواهند گرفت، 
از طرف ديگر اين شورا توانمندي لجستيكي اين 

كار را خواهد داشت.

عضوكمیسیوناصل90مجلس:
دستگاه هاي نظارتي بايد به نحوه هزينه كرد 

ارزهاي دولتي ورود پيدا كنند
باوج�ودتأكیداتمق�اممعظمرهب�ريارزهايدولت�يكهبراي
تأمی�نكالاهاياساس�يتخصیصيافت�هبهنحوصحی�حهزينه
نميش�ودودس�تگاههاينظارتيبايدبهاينموضوعورودكنند.
سيدنظام الدين موسوي نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي 
و عضو كميس��يون اصل ۹0 مجلس در گفت وگو با فارس، گفت: با وجود 
تأكيدات رهبر معظم انقلاب ارزهاي دولتي كه بايد براي تأمين كالاهاي 
اساس��ي تخصيص يابد درس��ت هزينه نمي ش��ود و بايد مجلس، ديوان 
محاسبات، سازمان بازرس��ي و ديگر نهادهاي نظارتي به طور جد به اين 
موض��وع ورود پيدا كنند. وي اف��زود: بايد همگان بدانن��د كه آنچه رهبر 
معظم انقلاب عنوان مي كنند يك توصيه از سوي يك مسئول نيست بلكه 
سياست هاي كلي نظام است كه از سوي رهبر معظم انقلاب بيان مي شود. 
عضو كميس��يون اصل۹0 مجلس اظهار داش��ت: متأس��فانه با وجود 
تأكيدات مكرر رهبر معظم انق��لاب مبني بر پرهي��ز واردات بي رويه 
كالاها و به ويژه كالاهاي غيرضرور ما شاهد عدم تحقق اين امر هستيم 
و مي بينيم كه با وجود امكان توليد كالايي در كش��ور آن كالا توس��ط 
وارد كنندگان به كشور وارد مي شود. موسوي خاطرنشان كرد: زماني 
يك كشور به رشد اقتصادي مي رسد كه تراز تجاري آن مثبت باشد و 
صادرات در اين كش��ور بر واردات فزوني يابد. وي افزود: مسئولان بايد 
دقت لازم را در نحوه هزينه كرد منابع ارزي آن هم در ش��رايط خاص 
كنوني كشور داشته باشند و بايد از هر گونه هزينه كرد بي مورد منابع 
ارزي و واردات غير ضرور كالاها پرهيز كرد. تنها در مواردي بايد اقدام 
به واردات كالا كرد كه اين كالاها كالاي استراتژيك باشد و امكان توليد 

آن هم در داخل وجود نداشته باشد. 
........................................................................................................................

سفیراسبقايراندرنروژ:
 كميسيون مشترك برجام
يک نشست معمولی بود

س�فیراس�بقكش�ورماندرن�روژگف�ت:آنچ�هدرش�وراي
امنی�ترخداد،ي�كشكس�تتاريخيب�رايواش�نگتنبعداز
جن�گجهان�يدومب�ودوحیثی�تواش�نگتنراازبی�نب�رد.
عبدالرضا فرجي راد سفير اسبق ايران در نروژ، در مورد برگزاري نشست 
كميسيون مشترك برجام، گفت: اين نشست يك نشست دوره اي بود 
كه بايد هر سه ماه يك بار برگزار شود، از اين رو يك نشست معمولي بود. 
همانطور كه س��يدعباس عراقچي معاون سياسي وزير امور خارجه نيز 
تأكيد كرد، انتظار اقتصادي از اين نشست نبود، چراكه تا مقطع انتخابات 
امريكا، اروپايي ها نخواهند توانست يا نمي خواهند عليه واشنگتن اقدامي 
انجام دهند. فرجي راد با اشاره به سفر مديركل آژانس بين المللي انرژي 
اتمي به تهران، افزود: اروپايي ها از سفر »رافائل گروسي« به ايران و توافق 
ميان دو طرف بسيار راضي هستند و فكر مي كردند كه با اين سرعت اين 
توافق به دست نخواهد آمد و اين تفاهم ميان تهران و آژانس سبب شده 
است همگرايي براي حفاظت از برجام و عدم همراهي با فشار امريكا تا 

انتخابات در اين كشور، ادامه يابد. 
وي تأكيد كرد: اگر در مس��ير دو ماه باقي مانده تا انتخابات رياس��ت 
جمهوري امريكا، فاصله »جو بايدن« و »دونالد ترامپ« به شكل كنوني 
باشد، يعني شانس پيروزي بايدن بيشتر باشد، اروپا به روند كنوني خود 
ادامه خواهد داد. دليل اين اقدام اروپا نيز اين است كه نمي خواهد ترامپ 

از اين موضوع به  عنوان برگ برنده در انتخابات استفاده كند. 
اين ديپلمات پيشين كشورمان اضافه كرد: اگر در زمان باقي مانده به 
انتخابات امريكا كه قرار است سوم نوامبر )1۳آبان( برگزار شود، شاهد 
تغييراتي باشيم كه ش��انس پيروزي ترامپ بيشتر شود، ممكن است 

اروپايي ها از روي ناچاري و ترس موضع خود را عوض كنند. 
فرجي راد در پاسخ به س��ؤالي در خصوص تفاهم ميان ايران و آژانس، 
تصريح كرد: اقدامي كه ميان تهران و آژانس صورت پذيرفت، مثبت بود 
كه هم باعث شد موضع روسيه، چين و اروپايي ها در حمايت از ايران و 
عدم همراهي با امريكا تقويت شود و هم اينكه بهانه از دست كاخ سفيد و 
رژيم صهيونيستي براي ارجاع پرونده هسته اي از شوراي حكام به شوراي 
امنيت گرفته شد. وي خاطرنشان كرد: تفاهم ميان ايران و آژانس نشان 
از پختگي كار ديپلماتيك ايران و ناپختگي كار ترامپ و تيم وي داشت كه 
تصور دارند مي توانند با زور، هر كاري را انجام دهند. از همين رو معتقدم 
در كنار دو شكست امريكا در شوراي امنيت، سفر »گروسي« به تهران 

نيز شكست سومي براي كاخ سفيد محسوب مي شود. 
........................................................................................................................

نمايندهادوارمجلس:
 انتظار سيب و گلابي برجام

اقتصاد را گرفتار كرد
نماين�دهادوارمجلسبابی�اناينك�هانتظاردولتب�رايچیدن
س�یبوگلابيهايبرج�اماقتصاداي�رانراگرفتارك�رد،گفت:
هنوزهمچشمدولتمردانبهخارجازكش�وردوختهشدهاست.
محمد سليماني نماينده مردم تهران در مجلس نهم در گفت وگو با مهر، 
با اشاره به فرمايشات رهبر معظم انقلاب پيرامون منوط نكردن مسائل 
اقتصادي كشور به تحولات خارجي و انتخابات يك كشور، اظهار كرد: 
مش��كل اصلي دولت آقاي روحاني اين بود كه امور كشور را به مسائل 
خارج ايران گره زد و چشم به راه نشست تا اقداماتي در خارج انجام شود 
و باعث شكوفايي اقتصاد ايران شود. سليماني افزود: به رغم مشكلات 
مربوط به برجام، اينك��ه دولت منتظر ماند تا س��يب و گلابي برجام را 
بچيند باعث شد اقتصاد ايران گرفتار شود و توليد داخلي به ركود برود. 
وي تأكيد كرد: دولت آقاي روحاني در حوزه مسكن، اقتصاد، تجارت، 
صادرات، توليد و امور مربوط به راه اندازي صنايع هم ناكارآمد بود و هم 
ناكام ماند، يعني عملًا هشت سال از عمر مردم ايران به هدر رفت و علت 

اصلي آن هم گره زدن امور داخلي كشور به خارج از مرزها بود. 
وي گفت: ما اگر به اين س��رمايه ها تكيه كنيم و دس��ت ايرانيان را باز 
بگذاريم و موانع را برطرف كنيم، به راحتي اقتصاد ش��كوفا و قدرتمند 
خواهد ش��د اما وقتي آقايان در هفت سال گذش��ته دست روي دست 
گذاشتند و منتظر ماندند كه اتفاقاتي در خارج بيفتد و سيب و گلابي 
آن را بچينند، نتيجه ركود اقتصادي شد. نماينده مجلس نهم با اشاره 
به عملكرد دولت های يازدهم و دوازدهم در حوزه مسكن، گفت: وزيري 
كه بيش از پنج سال تصدي وزارت مسكن را داشت، در مراسم توديع 
و معارفه خود گفت افتخار من اين است كه يك مسكن مهر هم افتتاح 
نكردم، در ابتداي كار هم گفت مسكن مهر مزخرف است، سپس گفت 
مي خواهيم مسكن اجتماعي راه بيندازيم كه راه نينداخت، بنابراين در 
اين حوزه ۳0درصد اقتصاد زمينگير شد، زيرا مسكن توليد شغل مي كند 
و صنايع بزرگ و كوچك را فعال مي كند. وي تأكيد كرد: آسيب اين نوع 
نگاه در حوزه نفت موجب شد كه امروز نمي توانند نفت خام بفروشند و 

ارز مورد نياز براي كشور را تأمين كنند. 
وي با بيان اينكه مشكل سياست خارجي دولت روحاني هم اين بود كه 
همه چيز كش��ور را به برجام گره زد، گفت: چند سال پيش و در كوران 
برجام، وزارت خارجه اصلًا شرقي ها را تحويل نمي گرفت و كشورهاي 
همسايه را هم با اين سياست از دست داد. امروز روابط با همسايگان خيلي 
بدتر از هشت سال گذشته است و اين نتيجه سياستگذاري خارجي آقاي 
ظريف است. نماينده مردم تهران در مجلس نهم خاطرنشان كرد: اين 
دولت ناكارآمدي را تبيين و اجرا كرد و يكي از ناكارآمدترين دولت هاي 

بعد از انقلاب و حتي در طول تاريخ ايران تلقي مي شود.

مهدی  پور صفا
   گزارش یک

قالیباف:قوانینرابهنفعمحرومیتزداییاصلاحمیکنیم
رئیسمجلسشوراياس�لاميدرادامهسفر
چه�ارروزهخودبهاس�تانخوزس�تانكهبا
هدفنظارتمیدانيبرحوزهه�ايانتخابیه
انجامش�د،برضرورتنقشم�ردمدرحوزه
اقتص�ادوفرهن�گتأكیدك�ردوگف�ت:ما
بهخ�طميزنی�موب�هاقص�ينقاطكش�ور
ميرويمت�انظارتمیدانيداش�تهباش�یم.
قاليباف با اشاره به اينكه بلاتكليفي و بدتصميمي 
موجب از بين رفتن س��رمايه هاي مادي كش��ور 
مي شود، گفت: مردم بايد محور تحولات اقتصادي 
و فرهنگي بوده و در سرنوش��ت خودشان دخيل 
باش��ند. به گزارش فارس، رئيس مجلس شوراي 
اس��لامي پنج ش��نبه در ادامه نظ��ارت ميداني بر 
حوزه هاي انتخابيه استان خوزستان، در جمع مردم 
شهرس��تان انديكا با بيان اينكه زماني كه ما وارد 
مجلس يازدهم شديم، يعني نماينده تمام مردم 
ايران هس��تيم، گفت: ما در مقابل تك تك مردم 
ايران مسئول هس��تيم و براي تحقق خواسته ها و 

حل مشكلاتشان تلاش خواهيم كرد. 
لازمباشدقوانینرابهنفع

محرومیتزدايياصلاحميكنیم
رئيس مجلس ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه 
اولويت اصلي و يكي از سياست هاي قطعي مجلس 
يازدهم توجه به مناطق محروم و مستضعف است، 
افزود: مردم ايران نيز افراد باسخاوت و جوانمردي 
بوده و مردم نقاط برخوردار با حمايت از مناطق 
محروم موافق هستند. وي با بيان اينكه توسعه 
استان خوزستان جزو اولويت هاي مجلس يازدهم 
در زمان بررسي لايحه بودجه سال1400 و برنامه 
هفتم توسعه است، اضافه كرد: كشور در برخي 

بخش ها مشكلاتي دارد، اما ما به عنوان مسئول 
نمي توانيم مردم را بلاتكليف بگذاريم، از اين رو 
بايد صريح و شفاف اقدامات كارشناسي و بررسي 
ميداني صورت گيرد و تصمي��م نهايي و نتيجه 
اعلام شود. رئيس مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: بي تصميمي، بدتصميم��ي و بلاتكليفي در 
شرايط كنوني موجب آزار است و اين مسئله حتي 

سرمايه هاي مادي كشور را نيز هدر مي دهد. 
قاليباف با بيان اينكه قطعاً اگر لازم باشد مجلس 
يازدهم در راس��تاي محروميت زدايي قوانين را 
اصلاح خواهد كرد، زيرا ذي نفع بودن مردم اساس 
كار ماست، ادامه داد: در عرصه اقتصادي، فرهنگي 
و ساير بخش ها، مردم بايد محور تحول باشند، در 
شرايط كنوني اين بخش ها از مردم گرفته شده و 

دولتي شده اند، اينگونه نمي شود، ما بايد مردم را 
در سرنوشت خودشان دخيل كنيم. 

براينظارتمیدانيبهاقصينقاطكشور
ميروم

محمدباق��ر قاليب��اف رئيس مجلس ش��وراي 
اسلامي همچنين ش��امگاه پنج شنبه در جمع 
مردم حصيرآباد اهواز اظهار كرد: وقتي به اهواز 
رسيدم پا روي زمين نگذاشتم تا به حصيرآباد 
بيايم و ام��روز بنده نماينده م��ردم اين منطقه 
هستم. وي ضمن بيان آنكه ما مديون خوزستان 
هستيم، افزود: تكليف شرعي، انقلابي و انساني 
ما در مجلس رفع مش��كلات مردم به خصوص 
مناطق محروم اس��ت. رئيس مجلس ش��وراي 
اس��لامي گفت: بايد كاري كرد ك��ه در قيامت 

شرمنده مردم نش��ويم چراكه مردم مي بينند 
كه منابع در كش��ور وجود دارد اما با اين وجود 
وضعيتش��ان اينگونه اس��ت. وي ادامه داد: به 
حضرت آقا عرض كردم كه ما به خط مي زنيم و 
به اقصي نقاط كشور مي رويم تا نظارت ميداني 

داشته باشيم. 
اولويتبهكارگیرينیروهايبومي

دركارخانهسیمانانديمشك
همچنين رئيس مجلس شوراي اسلامي در ابتداي 
نظارت ميداني از پروژه هاي شهرستان انديمشك، از 
كارخانه عمران آريا سيمان انديمشك نيز بازديد به 
عمل آورد. قاليباف در جريان بازديد از اين كارخانه، 
گفت: كارخانه سيمان انديمشك از سال 84 تاكنون 
به دلايل مش��كلات اداري و حقوقي ك��ه عمدتاً به 
دليل ناهماهنگي ها رخ داده، معطل مانده اس��ت. 
۷00شغل مستقيم و هزارو500 شغل غيرمستقيم 
با آغاز به كار اين واحد توليدي، ايجاد مي ش��ود كه 
اميدواريم مسئولان به كارگيري نيروهاي بومي را 
در اولويت قرار دهند. وي با بي��ان اينكه با توجه به 
اقدامات صورت گرفته همه تجهيزات لازم براي اين 
كارخانه خريداري و در محل خود مستقر شده است، 
تصريح كرد: با رفع مشكلات حقوقي، اين كارخانه با 

تمام ظرفيت شروع به كار خواهد كرد. 
يكي از مظاهر اين سفر دوري از هر گونه تشريفات 
و حضور ميداني در جمع مردم بود؛ نكته اي كه 
متأسفانه طي س��ال هاي گذش��ته كمتر مورد 
توجه مسئولان قرار گرفته و همين عامل باعث 
ايجاد شكاف و فاصله بين مردم و مسئولان شده 
به گونه اي كه دسترس��ي مردم به مس��ئولان را 

دست نايافتني كرده بود. 

   گزارش 2

جوان


